
ADRIANA IFTIME, FPSC:

"Ponderea construcþiilor în PIB
ar trebui sã fie spre 15%"

l "Cu o pondere de sub 4% în PIB, se trage concluzia cã investiþiile nu
sunt o preocupare guvernamentalã"l "Existã o orientare spre creditul
ipotecar"l "Evoluþia dezvoltãrilor imobiliare private a înregistrat o
vitezã mult mai mare faþã de cea a infrastructurii"

Reporter: Cum aþi descrie, în acest
moment, sectorul construcþiilor?

Adriana Iftime: Multã vreme, sec-
torul construcþiilor a constituit "mo-
torul economiei româneºti". Într-o
þarã ca România, care încã are nevo-
ie de multe investiþii (în infrastructu-
ra mare, în infrastructura ruralã, în
sãnãtate, în protejarea patrimoniului
istoric, în fondul imobiliar îmbãtrânit
etc.), mi se pare cã acest rol ar trebui
asumat ºi mai mult.

În realitate, dupã anul 2013, inve-
stiþiile publice au început sã scadã
vizibil, cu o excepþie: în anul 2015 a

trebuit sã fie finalizate lucrãrile înce-
pute cu fonduri europene pentru cã
se încheia ciclul de finanþare
2007-2013 prelungit pânã la 31 de-
cembrie 2015 ºi statul a fost obligat
sã direcþioneze fonduri în aceste
proiecte, iar la sfârºitul anului (2015)
au fost înregistrate creºteri în sector.
Aºa se face cã în 2015 construcþiile
au contribuit cu 0,6% la creºterea
generalã de 3,7%, adicã, în cifre ab-
solute, construcþiile au contribuit la
PIB cu 53 miliarde lei, respectiv cu 11
miliarde lei mai mult decât în 2014 ,
reprezentând 7,4% din PIB. Prin

urmare, a fost o creºtere de
conjuncturã.

Prin comparaþie cu perioada de
mare creºtere economicã din
2007-2008, când ponderea con-
strucþiilor în PIB depãºise 11% ºi,
þinând cont de nevoia de investiþii
din þara noastrã ºi de faptul cã avem
nevoie de o creºtere realã, sustena-
bilã a economiei, consider cã pon-
derea construcþiilor în PIB ar trebui
sã fie spre 15%. Cu o pondere de
sub 4% în PIB, se trage concluzia cã
investiþiile nu sunt o preocupare
guvernamentalã.
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Evoluþia dezvoltãrilor
imobiliare private a

înregistrat o vitezã mult
mai mare faþã de cea a
infrastructurii, care ar fi

trebuit asiguratã de
autoritãþile publice locale,

este de pãrere Adriana
Iftime, directorul general al

Federaþiei Patronatelor
Societãþilor din Construcþii

(FPSC). Domnia sa
considerã cã ponderea mai

micã de 4% a sectorului
construcþiilor în PIB se
traduce prin faptul cã

investiþiile nu reprezintã o
preocupare

guvernamentalã.
"Ponderea construcþiilor în

PIB ar trebui sã fie spre
15%", ne-a spus, într-un

interviu, doamna Iftime.



În statisticã, la semestrul întâi
2017, construcþiile sunt pe acelaºi
plan cu activitãþile de spectacole,
culturale ºi recreative; reparaþii de
produse de uz casnic ºi alte servicii,
adicã circa 3,5% din PIB.

În anul 2017, datele statistice pun
în evidenþã o creºtere, dar ºi de data
aceasta constatãm cã statul nu a mai
investit, implicarea masivã venind
dinspre mediul privat care a con-
struit în domeniul rezidenþial. ªi aici
apare o problemã, deoarece dezvol-
tãrile imobiliare private au înregi-
strat o vitezã mult mai mare faþã de
infrastructurile care ar fi trebuit asi-
gurate de autoritãþile publice locale,
care fie nu au reuºit sã þinã pasul, fie
nu s-au implicat deloc.

Reporter: Care sunt efectele ace-
stei evoluþii?

Adriana Iftime: Rezultatul se
rãsfrânge asupra întregii comunitãþi,
utilitãþile fiind asigurate cu eforturi
mari ºi mult întârziate. De aseme-
nea, nu este asigurat transport în co-
mun, spaþii de parcare etc. Cel mai

mult au de suferit oraºele mari, care
s-au dezvoltat spre periferie, iar Bu-
cureºtiul se aflã pe primul loc, acesta
atrãgând în fiecare dimineaþã zeci
de mii de maºini cu câte un singur
pasager, cu toate consecinþele: aglo-
meraþie, stres, maºini parcate pe tro-
tuare, consum de carburant, poluare
etc. Dacã mai adãugãm ºi informaþia
cã în România, în 2017, au intrat cir-
ca 1 milion de autoturisme second
hand, atunci avem imaginea întregi-
tã cu preocuparea autoritãþilor pen-
tru rezolvarea problemelor de
mediu.

Evident, creºterile din domeniul
imobiliar raportate de INS, de circa
70%, au fost realizate cu participarea
directã a producãtorilor ºi distribui-
torilor de materiale de construcþii.

Din discuþiile cu membrii FPSC,
aceºtia confirmã creºteri, diferite de
la caz la caz, în jurul cifrei de 10%. Se
observã, de asemenea, interesul
clienþilor cãtre materiale mai noi ºi
mai performante, chiar dacã acestea
sunt mai scumpe (de exemplu, înve-

litori pentru acoperiºuri cu durata
de garanþie mai mare, sisteme de
degivrare pentru acoperiºuri ,
materiale termoizolatoare).

Ne aºteptãm cã trendul de
creºtere în domeniul rezidenþial sã
rãmânã ºi în 2018, poate puþin mai
ponderat. Sistemele de sprijin gu-
vernamental pentru finanþarea cum-
pãrãrii de locuinþe sunt deocamdatã
încetinite sau blocate: Prima Casã
începe cu alocaþii mai mici, bãncile
pentru locuinþe sunt în aºteptare, iar
ANL este subfinanþatã. Din cauza
aceasta, existã o orientare spre cre-
ditul ipotecar, întrucât bãncile, deºi
solicitã un avans mai mare (15%),
ºi-au apropiat celelalte condiþii de
creditare de cele ale programului
Prima Casã. De asemenea, creºterea
salariilor încurajeazã cumpãrarea lo-
cuinþelor. Totodatã, în România nu
existã alternativa casei cu chirie
(subvenþionatã) sau a locuinþei so-
ciale, cultura populaþiei fiind în favo-
area proprietãþii ºi, de aceea, nu cred
cã va fi curând o bulã imobiliarã. De
aici ºi interesul investitorilor, atât
români, cât ºi strãini, de a investi în
continuare în sectorul rezidenþial.

Reporter: Care a fost evoluþia pre-
þurilor, în acest domeniu?

Adriana Iftime: Cred cã preþurile

vor fi influenþate de factorii generali
din piaþã. Nu sunt, în acest moment,
condiþii pentru creºteri spectaculoa-
se, dar cu siguranþã cã vor exista
creºteri influenþate, mai ales, de cri-
za de forþã de muncã, în special cea
calificatã. Criza de forþã de muncã
afecteazã toate domeniile/meseriile
din construcþii, de la necalificaþi la
muncitorii calificaþi, de la tehnicieni
la ingineri, fie cã sunt în proiectare
sau în execuþie. Nici mãcar distribui-
torii de materiale de construcþii nu
sunt într-o situaþie mai bunã: lipsesc
agenþii de vânzãri, ºoferii...

Sigur cã la cumpãrarea unei locu-
inþe criteriul cel mai important în
alegere rãmâne preþul, iar pe locul al
doilea existenþa mijloacelor de tran-
sport. Din pãcate, ar trebui sã existe
ºi alte criterii pe care uneori dezvol-
tatorii le încalcã, iar clienþii nu le cu-
nosc sau trec peste exigenþe cu prea
multã uºurinþã. Se vorbeºte foarte
puþin despre Legea nr.114/1996
modificatã ºi republicatã - Legea lo-
cuinþei, care stabileºte suprafeþele
minime pe fiecare tip de încãpere,
precum ºi necesitatea existenþei
spaþiilor anexe. Din dorinþa de a ob-
þine preþuri mai mici, aceste preve-
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"Cel mai mult au de suferit oraºele mari, care s-au
dezvoltat spre periferie, iar Bucureºtiul se aflã pe primul
loc, acesta atrãgând în fiecare dimineaþã zeci de mii de
maºini cu câte un singur pasager, cu toate consecinþele:
aglomeraþie, stres, maºini parcate pe trotuare, consum
de carburant, poluare etc.".



deri sunt încãlcate ºi rezultatele se
vor vedea în timp. Spre

exemplu, un dormitor nu
se poate construi oricât

de mic, pentru cã în el
trebuie asigurat un
numãr minim de me-
tri cubi de aer nece-
sar pentru respiraþia a

douã persoane timp
de opt ore. În noile con-

diþii de folosire a tâmplã-
riei termoizolante, care asi-

gurã o etanºeitate sporitã, dacã
suprafaþa dormitorului este mai
micã decât normele, nu se pot reali-
za schimburi de aer peste noapte ºi
locatarii se trezesc într-o lipsã de
confort, ameþeli etc. care, repetate zi
dupã zi , conduc la afectarea
sãnãtãþii.

Reporter: Ce intenþioneþi sã faceþi,
ca organizaþie, pentru îndreptarea
acestei situaþii?

Adriana Iftime: FPSC are ca prim
obiectiv implicarea în îmbunãtãþirea
legislaþiei care ne reglementeazã ac-
tivitatea. Este o problemã greu de
realizat, cu multã uzurã intelectualã
ºi rezultate care nu se ridicã la înãlþi-
mea efortului nostru. Explicaþia re-
zultã din ambele direcþii: partea pa-
tronalã nu are o pornire nativã spre
asociere pentru a se implica în rezol-
varea problemelor breslei, fiind afec-
tatã ºi de crizã de personal, iar par-
tea guvernamentalã nu dispune de

specialiºti nici numeric, nici ca nivel
de pregãtire profesionalã ºi expe-
rienþã pentru a-ºi înþelege rolul pe
care îl joacã în destinul nostru. Nu
am reuºit încã sã devenim parteneri
de dialog în interesul bunului mers
al sectorului, suntem doar persona-
jul care trebuie convocat sã partici-
pe la ºedinþele de dialog social pen-
tru cã ministerele sã îndeplineascã o
procedura.

Deºi se considerã cã sectorul de
construcþii este unul reglementat,
totuºi avem o legislaþie necoordo-
natã, cu prevederi contradictorii în
legi diferite, cu restanþe mari în a
promova hotãrâri de guvern pentru
transpunerea unor prevederi din
legi (exemplu: mult discutatul act
normativ care sã reglementeze cer-
tificarea profesionalã a firmelor de
construcþii - prevedere din Legea nr.
10 - Legea calitãþii în construcþii).

Cu alte cuvinte, consider cã a tre-
cut vremea legislaþiei elastice, per-
misive ºi cã avem nevoie de o legis-
laþie clarã ºi fermã. Depunem efortu-
ri pentru a fi utili membrilor noºtri,
pentru a trata unitar problemele cu
care ei se confruntã individual, dar
care sunt comune tuturor firmelor.

Ne dorim unirea breslei pentru a
putea reprezenta o singurã voce în
faþa autoritãþilor statului român, dar
ºi a instituþiilor europene, convinºi
fiind cã "doar unirea face puterea".

Reporter: Mulþumesc!

42 BURSA Construcþiilor nr. 2 / 2018

Piaþa imobiliarã

ADRIANA IFTIME:

"Consumul intern de produse siderurgice este la un nivel redus faþã
de potenþialul real"
Nivelul redus al producþiei interne de oþel brut a

fost, anul trecut, principala cauzã a volumului in-

suficient de produse finite din sectorul siderurgic

în raport cu cererea pieþei obþinute pe capacitãþile

interne, subliniazã Adriana Iftime. Domnia sa ne-a

precizat: "Existã o crizã de livrãri din producþia in-

ternã, de menþionat fiind faptul cã doar doi produ-

cãtori înregistreazã grade de producþie semnifica-

tiv mai mari faþã de anul 2016, dar fãrã influenþe

ºi avantaje pentru distribuitorii ºi consumatorii de

laminate. Ambele companii (din Cãlãraºi ºi Reºiþa)

sunt producãtori exclusiv de þagle þevi, care sunt

destinate capacitãþilor proprii de þevi laminate de

la Zalãu, respectiv Slatina".

Volumul redus al producþiei înregistrate la majo-

ritatea producãtorilor face ca livrãrile pe piaþa in-

ternã sã fie insuficiente, chiar ºi în condiþiile unui

consum intern care încã nu dã semne de revigora-

re, ne-a mai spus domnia sa.

Faþã de evoluþia consumului aparent de oþel din

ultimii 3-4 ani, cu o creºtere moderatã dar conti-

nuã, în anul 2017 acest indicator s-a menþinut

aproximativ la nivelul înregistrat în anul prece-

dent. Consumul intern de produse siderurgice

este la un nivel redus faþã de potenþialul real, în

special din cauza lipsei proiectelor naþionale cu fi-

nanþare publicã.

Sursa citatã ne-a precizat cã, în piaþã, se constatã o

activitate acceleratã de comerþ exterior, cu o

creºtere atât a exporturilor (de circa 12%), cât ºi a

importurilor (de aproximativ 10%).

Ponderea importurilor în consumul intern este în

continare la un nivel ridicat, cu creºteri înregistra-

te în ultimii trei ani, potrivit doamnei Iftime.

Domnia sa ne-a mai spus: "Pentru anul în curs, avem

motive sã fim optimiºti ºi sã sperãm la o stabilizare a

preþurilor în sectorul siderurgic, urmatã de o uºoarã

creºtere în semestrul al doilea, ca urmare a diminu-

ãrii importurilor de oþel din China ºi Turcia.

Credem cã 2018 este anul în care se va consolida

climatul favorabil pentru sectorul de construcþii,

în contextul în care au fost deja anunþate investiþii

consistente, în special în construcþii comerciale,

dar o condiþie ar fi deblocarea proiectelor cu fi-

nanþare publicã. Previziunile de creºtere econo-

micã a României se îndreaptã spre 4,5%, con-

strucþiile reprezentând un element cheie".

Preºedintele FPSC subliniazã cã sunt industrii încã

în crizã, care menþin consumul scãzut pe anumite

segmente, dar ºi domenii care anunþã o revenire

în 2018.

"Ne dorim
unirea breslei pentru
a putea reprezenta o
singurã voce în faþa

autoritãþilor statului român,
dar ºi a instituþiilor

europene, convinºi fiind
cã «doar unirea face

puterea»".
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